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حیدری در تذکر شفاهی:
وزیر صمت مانند وزیر کار جسارت 

استعفا داشته باشد
به گزارش ایلنا، شــهریار حیدری در نشســت علنی دیروز 
)یکشنبه، ۲۹خردادماه( مجلس شورای اسلامی در تذکری 
شفاهی خطاب به رئیس جمهور، گفت: آقای رئیس جمهور یا 
معاونان پارلمانی را در وزارتخانه ها و سازمان ها حذف کنید 
یا اختیار دهید، چراکه در حال حاضر معاونان پارلمانی صرفاً 
نقش رابط را دارند نه معاون. نماینده مردم قصرشــیرین، 
سرپل ذهاب، گیلانغرب در مجلس شورای اسلامی با تذکر 
به دبیر شورای عالی مناطق آزاد پیرامون تسریع در اجرای 
عملیات منطقه آزاد تجاری قصر شیرین، در تذکری دیگر 
خطاب به وزیر جهاد کشاورزی، افزود: اگرچه معاونین خود 
را به دشت ذهاب فرستادید اما انتظار داریم اجرای عملیات 
زهکشــی دست ذهاب جنوبی در ســرپل ذهاب که مزارع 
وسیع و مرغوب این منطقه به دلیل اجرای سامانه گرمسیری 
به باتلاق تبدیل شــده، هرچه سریع تر عملیاتی و اجرایی 
شود. وی افزود: همسان ســازی حقوق کارمندان، برقراری 
مناطق جنگی و امهال وام های مناطق زلزله زده منطقه غربی 
کرمانشاه ضروری است. همچنین از وزیر کشور انتظار داریم 
مرز خسروی را به عنوان یک مرز بین المللی و رسمی شناخته 
و ۲۴ســاعته به عبور زائران، مسافران و ترانزیت اختصاص 
دهد. حیدری با تذکر به وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، گفت: 
ثبت روز چهارم مهرماه در تقویم جمهوری اســلامی ایران 
به عنوان روز مقاومت گیلانغرب ضروری است چراکه این روز 
توسط مقام معظم رهبری به عنوان دومین شهر مقاوم کشور 
نام گذاری شده است. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی اجرای رتبه بندی معلمان و همسان ســازی حقوق 
بازنشستگان را ضروری دانست و با تذکر به رئیس جمهور در 
خصوص کارکرد و عملکرد وزیر صمت، گفت: متأسفانه این 
وزارتخانه به یک وزارتخانه ناکارآمد و ناتوان تبدیل شده است 
ضمن آنکه از وزیر کار که خود استعفا کرد تشکر می کنیم و 
انتظار داریم مابقی وزرای ناکارآمد به ویژه وزیر صنعت، معدن 
و تجارت نیز چنین جسارتی داشته باشند و دست از سر یک 

سازمان عریض و طویل و درعین حال مؤثر بردارد.

جوکار در تذکر شفاهی:
پرداخت مستمری بازنشستگان با 

عدالت هم خوانی ندارد
نماینده مردم یزد در مجلس با اشــاره به مصوبه شــورای 
عالی کار و پرداخت مستمری بازنشستگان گفت: بر اساس 
نظام پرداخت بازنشستگان باسابقه و با پرداخت بیمه بالاتر 
از دریافتی نامناســب و ناعادلانه ای برخوردارند. به گزارش 
ایلنا، محمدصالح جوکار در جلســه علنی دیروز )یکشنبه 
۲۹خردادماه( مجلس شورای اسلامی در تذکر شفاهی خود 
ضمن تبریک به حجت الاسلام ابراهیم رئیسی برای سالگرد 
انتخاب شایســته وی به عنوان رئیس جمهور از سوی مردم 
گفت: مردم یزد هنوز امیدشان به دولت است، روزانه هزاران 
میلیارد تومان سنگ از معادن استان استخراج و برای رشد 
اقتصادی دیگر نقاط کشور صرف می شود اما این زخم دل 
طبیعت است که مردم نگاه می کنند، در سفر استانی آقای 
رئیس جمهور قرار بود یک معدن به جای انتفاع شدن توسط 
شرکت های خصولتی برای انتقال آب به استان یزد واگذار 
شــود اما نمی دانم کدام مسئول یا وزیر مخالف این دستور 
است لذا در اسرع وقت رسیدگی شود. رئیس کمیسیون امور 
داخلی کشور و شــوراها در مجلس افزود: قانون رتبه بندی 
معلمان به تصویب مجلس رسید و مجلس برای اجرای آن 
در قانون بودجه ۱۴۰۱، ۳۸هــزار میلیارد تومان منابع در 
نظر گرفت اما هنوز آیین نامه اجرایی آن به تصویب نرسیده 
هر چند قرار بود تا ۲۳خردادماه آیین نامه اجرایی قانون در 
اختیار فرهنگیان قرار گیرد. نماینده مردم یزد، اشکذر، بخش 
ندوشن و دهستان سورک در مجلس شورای اسلامی یادآور 
شد: مصوبه شورای عالی کار و افزایش ۳۸درصدی مستمری 
بازنشستگان تأمین اجتماعی از دیگر موضوعات قابل توجه 
است، متأسفانه هیات وزیران مصوب کرده به صورت پلکانی 
برداشت انجام شود لذا بر اساس نظام پرداخت، بازنشستگان 
باسابقه و کسانی که بیمه بالایی پرداخت می کردند، دریافتی 

مناسبی ندارند و با عدالت با آن ها رفتار نشده است.

عبدالله گنجی: اسکان رهبری در کانکس صحت دارد
ادامه اظهارنظر درباره شیوه

 زندگی رهبر انقلاب
عبدالله گنجــی، روزنامه نگار اصولگــرا در صفحه توییتر 
خودش نوشت:  سیره رهبری نشان می دهد بازگو کردن 
این امور خوشایندشان نیست اما چون یک نفر عنوان کرد 
و عده ای هجمه یا تردید کردند عرض می کنم. در ادامه این 
نوشته آمده است: اینکه رهبر انقلاب حدفاصل سال های 
۱۳6۹-۱۳7۲ در کانکس زندگی می کردند صحت دارد، 
حتی بله برون با خانواده آیت الله خوشوقت برای فرزندشان 
هم در همین کانکس انجام شده است. به گزارش انتخاب، 
اخیراً، کارشــناس برنامه تلویزیونی »هاشور« شبکه افق 
سیما در سخنانی پر بازتاب در شبکه های اجتماعی مدعی 
شده بود: »آقای ابراهیمی نامی که مقطعی خدمت حضرت 
آقا بود می گفت ما وقتی خدمت آقا رفتیم، منزل ایشــان 
یک منزل دولتی برای ریاست جمهوری بود. ایشان جایی 
برای رهبری نداشتند. می گفت می خواستند برای ایشان 
خانه ای درست کنند اما آقا مخالفت کرده بودند. می گفت 
ایشان اول رهبری شان تا سه چهار سال در کانتینر زندگی 
کردنــد. می گفت بچه های محافظ می گفتند ما خودمان 
کتاب ها را از همان منزل دولتی که متعلق به خودشــان 
هــم نبود، آوردیم در کانتینر گذاشــتیم و آنجا را موکت 
کردیم. این واقعاً عجیب است و اولین باری هم هست که 
این موضوع در تلویزیون مطرح می شــود. آقا گفته بودند 
که همین کانتینر خوب است. این ساده زیستی حضرت 
آقا حتماً برای مردم دنیا جذاب اســت به عنوان کسی که 
می تواند بهترین امکانات را داشــته باشــد. آن بچه های 
محافــظ می گفتند زندگی حضرت آقا در ســطح مردم 
متوسط بود، چون می گفتند ما با ایشان زندگی می کردیم. 
بعدش مســئولان امنیتی به حضرت آقا اصرار کردند که 
اینجا امن نیســت و ممکن است موشک و خمپاره بزنند 
و بالاخره پــس از اصرار فراوان آقا قبول کردند کانتینر را 

تحویل دهند و در یک منزل مستقر شوند.«

خبر

همدلــی| برجام وارد اغما شــده اســت. 
بســیاری می گویند خیلی بعید اســت که 
دوباره این توافق مهم احیا شود. به خصوص 
آنکــه حالا دولت هم هیــچ توجهی به این 
موضوع نشــان نمی دهد. رئیس جمهوری با 
بی تفاوتی کامل نســبت به این مسئله مهم 
رفتار می کند. ادبیات دیپلمات های دولت نیز 
نشان می دهد که تهران قرار نیست به برجام 
برگــردد. در همین حال هم رشــته توییت 
های جدیدی از باقــری کنی مذاکره کننده 
ارشد گمانه زنی ها را درباره سرنوشت برجام 
افزایش داده است. برخی می گویند شاید او 
کارش تمام شــده و دیگر مذاکره ای در کار 
نیست. به هرحال فعلًا شرایطی پیش آمده که 

نگرانی ها را افزایش داده است.
حشمت الله فلاحت پیشه، رئیس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم 
در گفت وگو با »همدلی« به بررسی موقعیت 
بین المللی ایران پرداخته است. او می گوید: 
»واقعیت این است که اتفاقی که در احیای 
برجام شکل گرفت من را یاد افسانه پنه لوپه 
انداخت. ایشــان یک خانمی از اشراف یونان 
باســتان بود. شوهرش ۱۰ســال در جنگ 
درگیر بود و ۱۰ســال هم بازنگشت. در این 
ایام غیبت همســر، بزرگان و اطرافیان به او 
فشار می آوردند که ازدواج کند. او هم ثروت 
کلانی داشت و هم خواستگاران زیادی. ولی 
مخالف بود و همچنان منتظر شوهرش بود. 
به همین خاطر اعلام کرد من در حال بافتن 
کفن شوهرم هستم و بعدازاینکه کار بافتن 
این کفن تمام شــد حاضرم به خواستگاران 
جــواب بدهم. ولــی او هر بار کــه به پایان 
بافتن می رسید، رشــته ها را باز می کرد و با 
این کار زمان می خرید. اتفاقی که در احیای 
برجام شکل گرفت شبیه به همین بود. کفن 
برجام را دوختند و بعد رشته کردند. واقعیت 
قضیه این اســت که عزم سیاسی لازم برای 
احیای برجام شــکل نگرفته بود و به همین 
دلیل تلاش ها برای احیای آن با شکســت 
مواجه شد و الان وارد یک حالت اغما شده 
است. در این شرایط هم اگر ما یک ارزیابی 
منصفانه و دقیق داشته باشیم می بینیم که 

این ایران بود که بیشترین ضرر را داد.«
این نماینده سابق مجلس درباره علت ضرر 
ایران توضیــح می دهد: »علت این ضرر این 
است که سیاست های تحریمی تشدید شد 
و همین باعث افزایش فشار بر ایران شد؛ اما 
موضوعات فقط به تحریم محدود نمی شود. 
دراین بین چند اتفاق تازه هم افتاده اســت. 
یکی اینکه بازیگران صهیونیستی و آنان که 
دشــمن ایران هستند رســماً صحنه گردان 
سیاســت های علیه ایران شــده اند. بعلاوه 
زمینه برای همکاری بیشتر آمریکا با رقبای 
منطقه ایران بیشتر شده است و الان آمریکا 
به سمت عربستان رفته و هماهنگی بیشتری 
با این کشور دارد. حالا این کشورهای رقیب 
هســتند که مسیر لابی گری شان علیه ایران 
هموارتر شــده اســت. به غیراز این نباید از 
مســئله بازار انرژی در جهان هم غافل شد. 
شما ببینید در بازار انرژی همگان از هرگونه 
ابتکاری استفاده می کنند که صاحب جایگاه 
شوند. در چنین بازار رقابتی این ایران است 
که هر روز جایگاه خود را از دســت می دهد 
و با قیمتــی پایین تر از حداقل نفت خود را 

می فروشد و حتی پول این نفت فروخته شده 
را هم نمی تواند به راحتی وارد کشــور کند. 
درحالی که کشــورهایی کــه از نظر منابع 
خیلی کمتر از ما هستند درآمد خیلی کلانی 

از منابع انرژی خود به دست می آورند.«
فلاحت پیشــه تأکید می کند: »متأســفانه 
عزم سیاســی لازم برای احیای برجام وجود 
نــدارد. از طرف دیگر اخبار هم مشــخص 
می کند که اگر عزم متقابلی وجود داشــته 
هم از بین رفته و هر آنچه بافته شده دوباره 
رشته شده و می بینیم عده ای سعی می کنند 
که کشــور در یک مسیر چالشی قرا بگیرد. 
من این تردیــد را خیلی وقت پیش مطرح 
کرم. زمانی که قاعده همه یاهیچ مطرح شد، 
تیم مذاکره کننده از افرادی شکل گرفت که 
سابقه ای جز بولتن و بیانیه نویسی نداشتند. 
در نتیجه همان زمان قابل پیش بینی بود که 
فرصت سوزی سیاست خارجی  بزرگ ترین 
ایران شــکل گرفت. می خواهم دقیقاً همین 
عبــارت را به کار ببــرم و بگویم که در این 
مدت بزرگ ترین فرصت ســوزی سیاســت 

خارجی ایران رقم خورد.«
فلاحت پیشــه می افزاید: »ایــران نه تنها از 
تنگنای تحریمی خارج نشــده بلکه اقتصاد 
ایران محدود به معیشت شده است. اقتصاد 
سه بعد معیشت، عمران و زیرساخت و توسعه 
را دارد؛ امــا الان می بینیم که عملًا دو بعد 
عمران و توســعه به حالت تعلیق درآمده اند 
و کشــور فقط درگیر معیشت است. هرچند 
دولت اعلام می کند که سفره مردم را نباید 
به برجام ربط داد. درحالی که تجربه نشــان 
داد که در همین موضوع هم موفق نشده اند. 
نگاهی به گذشته بیندازید می بینید از روزی 
کــه دولت جدید روی کار آمده هر ماه هزار 
تومان به قیمت دلار اضافه شده است. نتیجه 
این شــده که عمران و توسعه به حالت کما 
رفته و معیشــت هم لنــگ می زند. در این 
شــرایط دولت ســعی می کند با توافق های 
محدود منطقه ای بخشی از این شکست در 
سیاست خارجی را جبران کند ولی واقعیت 
این اســت تا زمانی که تحریم ها ادامه دارد 
هر گونه قــرارداد دوجانبه هم به نفع ایران 
نیســت چون در شرایط عادی منعقد نشده 

اســت. برای نمونه می توان به قرارداد ایران 
و چین اشــاره کرد. وقتی که چینی ها اجازه 
نمی دهنــد که محتوای این قــرارداد فاش 
شود این نشان می دهد که حتماً نفع بیشتر 

قرارداد به سمت چینی هاست.«
این کارشناس سیاست خارجی معتقد است: 
»تا زمانی که ایــران در عرصه بین المللی با 
تحریم های ســنگین مواجه است مناسبات 
دوجانبه ایران عملًا ســود زیادی برای ایران 
ندارد و بیشــتر این توافق ها از ســر ضعف 
منعقد و اجرا می شود. مناسبات ایران، چین 
و روســیه را نگاه کنید. برخــی گفتند این 
کشــورها باهم علیه تحریم ها می ایستند اما 
حالا می بینیم که آنــان نه تنها بلوکی علیه 
تحریم ها شــکل ندادند بلکه در یک شرایط 
تحریمــی وارد رقابت با ایران هم شــده اند. 
الان ایران مجبور اســت که نفت خود را با 
تخفیف بیشتری ازآنچه قبل تخفیف می داد 
بفروشــد چراکه حالا روسیه هم در شرایط 
تحریمــی به یک رقیب جــدی و قدرتمند 
تبدیل شــده و نفت خــود را با تخفیف وارد 

بازار کرده است.«
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس دهم می گویــد: »در ورای 
سخنرانی هایی که توســط مسئولان دولت 
شــکل می گیرد، آمار و ارقــام چیز دیگری 
می گویــد. آمار نشــان می دهد کــه روزانه 
صدها میلیاردتومان تحــت عنوان تخفیف 
به کشــورهای دیگر داده می شــود. این را 
مقایســه کنید با قراردادهایــی که ماهیانه 
در اطــراف ما بســته می شــود به خصوص 
قراردادهایی که در میادین مشــترک انجام 
می شــود. ازجمله عراقی ها کــه دارند از ما 
بیشتر برداشــت می کنند. اگر درآمد روزانه 
برخی از کشورها مثل قطر را محاسبه کنیم 
می بینیم که درآمد یک روز آن ها برای حل 
شدن مشــکلات مختلف کافی است. این ها 
آماری است که کمتر در سخنرانی ها مطرح 
می شود. متأسفانه مقامات دولت ادعاهایی را 
در ســخنرانی های خود مطرح می کنند که 

شاید هدفش لاپوشانی مشکلات است.«
فلاحت پیشــه درباره نقش دولت برای حل 
کردن مشــکلات سیاست خارجی ایران نیز 

صحبت کرد. او در پاســخ به این سؤال که 
آیا ممکن اســت دولت در ماه هــای ایران 
بتواند اوضاع بین المللی ایران را تغییر دهد 
گفت: »من معتقد هســتم اگــر تصمیم بر 
توافق بود حتماً تیم دیگــری برای مذاکره 
انتخاب می شــد و انتخاب این تیم نشــان 
داد که تصمیم اساســی برای توافق صورت 
نگرفته اســت و هنوز معتقدم که سیاست 
کلی بــر توافق بــرای برجام نیســت. این 
فرصت ازدست داده شد. اگر زمانی تصمیمی 
برای توافق شــکل بگیرد آن موقع دیگر در 
شرایطی شــبیه برجام امکان توافق نیست. 
تجربه نشــان داد که هیــات مذاکره کننده 
ایرانی نقش مهمی در توزیع فرصت به بقیه 
تیم ها داشــت. از جمله فرصت هایی که در 
اختیار روس ها قرار گرفت. من معتقد هستم 
که دولــت به جای اینکه به دنبال واقعیت ها 
باشــد، به دنبال شــعار افتــاد و هزینه این 
شــعارها را هم مردم می دهند. تا زمانی که 
دولت روی زمین نیاید و اثر شرایط تحریمی 
را ارزیابــی نکنــد، اثر سیاســت خارجی را 

ارزیابی نکند این شرایط ادامه دارد.«
برای  ایــن کارشــناس می گوید: »حتــی 
مخالفان ایرانی هم این پیش بینی دشــوار 
بود که فکر کننــد آمریکا رژیم های مخالف 
ایران را به عقب می راند تا زمینه برای توافق 
شــکل بگیرد. ولی آمریکا این کار را کرد و 
علیرغم فشار رژیم های مخالف به پیش آمد 
و سیاســت حداکثری ترامپ را تعدیل کرد 
و زمینه ای فراهم شــد تا نفت ایران فروش 
بیشــتری داشــته باشــد تا اینکه حتی به 
یک میلیون بشکه هم رسید؛ اما درعین حال 
هیچ کســی هــم پیش بینی نمی کــرد که 
ایــران این فرصت را از دســت بدهد. البته 
ورود آمریکایی ها اشــتباه بــود چراکه آنان 
هم از در اســتکبار وارد شــدند. بخش اول 
فرصت ها را دولت بایدن با ورود اســتکباری 
از دست داد و بعد ایران فرصت های بعدی را 
سوزاند. حالا دو تصمیم سیاسی در تهران و 
واشنگتن می تواند شرایط را تعدیل کند ولی 
خب خیلی سخت است. ضمن اینکه بایدن 
سیاســت مهار را جایگزین سیاست تعدیل 

کرده است.«

روایت فلاحت پیشه از دیپلماسی دولت رئیسی در گفت وگو با »همدلی«:

در برجام فرصت سوزی کردیم

همدلی| نمایندگان مجلس یازدهم هم لب 
به انتقاد صریح گشوده اند و رسماً می گویند 
که سیاســت یارانه ای دولت شکست خورده 
و دولت هیچ برنامه ای برای معیشــت مردم 
ندارد. نمایندگان بالاخره معترف شده اند که 
افزایش حقوق به خصوص برای بازنشستگان 
با توجه به تــورم صددرصدی برخی کالاها 
کافی نیســت و مردم دیگر تحمل این فشار 

را ندارند.
دیــروز صدیف بــدری در نشســت علنی 
مجلس شورای اســلامی در تذکری خطاب 
به رئیس جمهــور و وزرای اقتصادی، گفت: 
در  پیش بینی می شــد  کــه  »همان طــور 
فراهم  زیرساخت ها  یارانه ها  مردمی ســازی 
نشد و قیمت ها بی رویه بالا رفت و همچنان 
بالا می رود و ساعتی شاهد افزایش قیمت ها 
هســتیم. دولت فکر کنترل تورم نیســت و 
مردم بــه بهانه مردمی ســازی یارانه ها زیر 

فشار اقتصادی له می شوند.«
نماینده مردم اردبیل و نمین و نیر و سرعین 
در مجلــس در تذکر دیگــری در خصوص 
وضعیت بازنشستگان گفت: »افسران دیروز 
توسعه اقتصادی کشور امروز دچار مشکلات 
فراوان معیشــتی هستند و شرمنده خانواده 
خود شــده اند، از رئیس جمهــور می خواهم 
هرچه ســریع تر بر اســاس قانــون موضوع 
یکسان ســازی حقوق بازنشستگان را انجام  

دهد.«
همچنیــن محمدرضا صباغیــان بافقی در 
جلسه علنی دیروز )یکشنبه ۲۹ خردادماه( 
مجلس شــورای اســلامی در تذکر شفاهی 
خــود خطاب بــه رئیس جمهــور و رئیس 
ســازمان برنامه وبودجه اظهار داشت: »براثر 
سرمازدگی اسفند و فروردین ماه کشاورزان 
خسارت زیادی دیده اند و در حوزه انتخابیه 
بنده نیز محصول پســته و انگور خســارت 
فراوانی دیده اســت. از طــرف دیگر موعد 
بازپرداخت وام کشــاورزان رســیده و این 
موجب فشــار مضاعف بر آن ها شــده است 
لذا با توجه به ارزیابی خسارات وارده انتظار 
می رفــت این خســارات در هیــات دولت 

تصویب شود.«
وی در تذکر دیگر خود به رئیس جمهور گفت: 
»ســه ماه از سال گذشــته است و بعضی از 
کالاها صد درصد افزایش قیمت داشته است 
و این موضوع فشــار زیادی به بازنشستگان 
آورده اســت و مقدار ناچیــز افزایش حقوق 
بازنشســتگان نیز به دســت آن ها نرسیده 
اســت و حقوق بعضی از بازنشستگان تنها 
برای ۱۰روز آن ها کافی است.« محمد علی 
پور نماینده مردم ماکو، چالدران، شــوط و 
پلدشت در نشســت علنی دیروز )یکشنبه؛ 
۲۹خردادماه( مجلس شــورای اسلامی، در 
نطق میان دســتور خود با سلام و درود به 
روح پرفتوح شهدا و ملت شریف ایران گفت: 

»مجلس در راســتای همراهی و همگانی با 
دولت در بودجــه ۱۴۰۱ اجازه داد چنانچه 
قصد حــذف ارز ترجیحی یا به تعبیر دولت 
ساماندهی یارانه ها را بر عهده دارد؛ قبلًا باید 
ترکیبات رفاه مصرف کنندگان را به کالاهای 
اساســی از طریق کالابــرگ الکترونیکی به 
روش مطمئن به انجام رســانده باشــند؛ به 
صورتی که افراد بتوانند این کالاهای اساسی 
را با نرخ مصوب شــهریور ۱۴۰۰ و در سقف 

تعیین شده تهیه کنند.«
وی در ادامــه یــادآور شــد: »به جای تهیه 
کالابــرگ الکترونیکی پرداخــت نقدی در 
دســتور کار دولت قرارگرفتــه و همچنین 
گذر زمان نشــان داده است؛ پرداخت نقدی 
یارانه تجربه موفقی نبوده اســت و کالاهای 
اساســی با افزایش قیمت روبرو شد و یارانه 
پرداختی جبران افزایش کالاهای اساسی و 

سایر کالاها نیست.«
علی پور با اشــاره به جزییات ســاماندهی 
یارانه ها اظهار داشــت: »ســاماندهی یارانه 
تصمیم مشترک دولت و مجلس بود؛ لیکن 
در بودجــه برابر تصمیم اتخاذشــده عمل 
نشده اســت؛ با اجرای ناقص ضعف های آن 
مشخص شده است دولت انقلابی باید اقدام 
عاجلی در این راستا داشته باشد و به نظرات، 
نکات و نمایندگان مجلــس و اقتصاددانان 

کشور در این راستا توجه داشته باشد.«

فریاد نمایندگان بر سر بی تفاوتی و بی برنامگی دولت

رئیسی: روابط ایران با همسایگان در 
دریای خزر را گسترش می دهیم

رئیس جمهور گفت: همکاری با همسایگان ایران در 
دریای خزر برای ایران دارای اولویت بوده و حتماً بنا 

داریم این همکاری ها را گسترش دهیم.
به گزارش ایســنا، آیت الله ســید ابراهیم رئیســی 
در نشســت خبری مشــترک خود با رئیس جمهور 
قزاقستان با اشاره به امضای ۹یادداشت تفاهم و سند 
همکاری میان دو کشور اظهار کرد: امضای این اسناد 
نشــان اراده دو کشور برای توسعه روابط و مناسبات 
خود اســت. روابط تجاری دو کشور در ماه های اخیر 
5۰درصد رشد داشته است و حتماً سطح این روابط 
می تواند بیشتر افزایش یابد. سطح تعاملات دو کشور 
را می توانیم در گام اول تا سه میلیارد دلار قرار دهیم.

وی تأکید کرد: روابط دو کشــور می تواند در زمینه 
کشــاورزی، صنعتی، حمل ونقل و ترانزیت، انرژی و 
نفت و گاز توسعه یابد. زمینه های فرهنگی و تمدنی 
دو کشور هم ایجاد می کند روابط بسیار خوبی میان 

دو ملت در زمینه فرهنگی داشته باشیم.
رئیس جمهور با بیان اینکــه مجموعه صحبت های 
امروز زمینه گسترش همکاری های ایران و قزاقستان 
را فراهم کــرد، افزود: ما معتقدیم عــلاوه بر روابط 
دوجانبــه روابط منطقه ای میان ایران و قزاقســتان 
و ســایر کشــورهای منطقه هم باید گسترش یابد. 
از جمله همکاری های دو کشــور در ســازمان های 
منطقه ای مثل پیمان همکاری شانگهای و اتحادیه 

اوراسیا.
رئیســی تأکید کرد: برای جمهوری اســلامی ایران 
همکاری با همسایگان در دریای خزر دارای اولویت 
اســت و ما حتماً بنا داریم این همکاری را گسترش 
دهیم. عــلاوه بر همکاری های منطقــه ای بنای دو 
کشور این اســت که در سازمان های بین المللی هم 
گام های جــدی بردارند، به ویژه که درباره مســائل 
منطقه ای و جهانی نگاه های مشــترکی وجود دارد. 
مثلًا ما در موضوع افغانستان نظر مشترکی داریم که 
باید حتماً در این کشور دولت فراگیری تشکیل شود 

تا از همه گروه های سیاسی و اقوام پشتیبانی کند.
رئیس جمهــور همچنین گفت: مــا اتفاق نظر داریم 
حضور بیگانگان در منطقه امنیت ساز نبوده و مشکلی 
را حل نمی کند. ما اعتقاد داریم مســائل هر منطقه 
را باید مســئولان و مردم آن منطقه حل کنند. گره 
مسائل منطقه ای به دست خود منطقه باز می شود و 

حضور بیگانگان بیشتر به مشکلات می افزاید.
وی در پایــان با تشــکر از توکایــف رئیس جمهور 
قزاقســتان و هیات همراه برای سفر به تهران گفت: 
در جواب دعوت رئیس جمهور قزاقســتان در زمان 

مقتضی به این کشور سفر می کنم.

دلسوزی برای رئیس قوه قضاییه
معــاون اول قوه قضاییه گفت: مــردم اگر بدانند که 
ســران ســه قوه چقدر برای حل مشکلات جامعه 
در تلاش اند، نگران نمی شــوند. به گزارش ایســنا، 
حجت الاسلام والمسلمین محمد مصدق در نشست 
خبری که دیروز )یکشنبه( ۲۹خردادماه به مناسبت 
هفته قوه قضاییه برگزار شد، گفت: قوه قضاییه امروز 
با برنامه در حال حرکت است و همه برنامه های قوه 
قضاییه از روی برنامه در حال اجراســت. برنامه های 
قــوه قضاییه پشــتوانه علمــی دارد. در تدوین این 
برنامه ها از استادان فن و دانشگاه و قضات دیوان عالی 
کشــور استفاده شده و همواره در حال ارتقاست. وی 
افزود: در تدوین این برنامه ها دو چیز محور ما است؛ 
یکی موارد شش گانه ای است که مقام معظم رهبری 
در انتصاب حجت الاسلام محسنی اژه ای ریاست قوه 
قضاییه فرمودند. دومین محور اصلی ما سند تحول 
قضایی اســت. مصدق تأکید کرد: سیاست کلی قوه 
قضاییه حرکــت به صورت جهادی بــا برنامه ریزی 
خاص است. وی ادامه داد: ما در این دوره مسائل قوه 
قضاییه را با نخبگان در میان می گذاریم و ریاست قوه 
قضاییه جلسات متعددی در همه زمینه ها با نخبگان 
داشــته اند. ما در قوه قضاییه چه کارهایی برای رفع 
مشکلات آن ها انجام دهیم؟ استادان دانشگاه در این 
زمینه به ما کمک می کنند. مصدق ادامه داد: در دوره 
جدید تلاش می کنیم به یک قوه قضاییه اجتماعی 
که درد جامعه را بفهمد، برسیم. ارتباط قوای سه گانه 
در این دوره بی نظیر است. هفته ای یک جلسه سران 
سه قوه دور هم جمع می شوند و مشکلات جامعه را 
بررسی می کنند. دیشب جلسه بود و روسای سه قوه 
بودند و فکر کردم که مردم اگر بدانند که سران سه 
قوه این قدر برای حل مشکلات جامعه در تلاش اند، 
نگران نمی شــوند. مصدق درباره بودجه قوه قضاییه 
گفــت: نمی دانم چه بگویم، گریه کنم یا حرف بزنم . 
نمی دانــم با مجلس چگونه صحبــت کنیم که باور 
کننــد واقعاً نیازمندیم و بودجه قوه قضاییه بســیار 
پایین دیده شده و کف بسیار پایین است. یک بار یک 
حرکت جهادی این مجلس انقلابی انجام دهد و کف 
بودجه قوه قضاییه را بررسی کند و پیشنهاد کردیم 
ما مثل نصف فلان سازمان باشیم. وی افزود: در سال 
گذشته طرح تسری تصویب نشد و دولت کمک کرده 
و ریاســت قوه قضاییه دغدغه داشتند و مشکل حل 
شد. اگر شما بدانید که ریاست قوه نسبت به وضعیت 
معیشت چقدر اهمیت می دهد به هیچ وجه نگران این 
موضوع نمی شوید. در همه این موارد ایشان همه کار 
را انجام دادند تا مشکل حل شود و مذاکراتی با دولت 
داشتیم تا ببینیم وضعیت دوستان چه می شود. قوه 
قضاییه را با این بودجه ای که تصویب شده، نمی شود 
مدیریــت کرد و مدیریت ســخت اســت و دلم به 
حال آقای محســنی اژه ای می سوزد و گاهی برخی 
همکاران که اقلیت هستند در برخی گروه ها مطرح 
می کنند که ایشان دنبال مشکل نمی رود ولی بدانید 

که رئیس قوه قضاییه به فکر شماست.

خبر


